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Milí spoluobčané.
Nechci šířit přehnaný optimismus vzhledem 

k  vývoji koronavirové situace. Ale počty naka-
žených v celé zemi klesají (věřme, že jde skutečně 
o dlouhodobý trend) a se stále sílící proočkova-
ností snad na další povolení dosavadních zákazů 
brzy dojde. A  že se dá s  koronavirem žít přece 
jen trochu aktivně, dokazuje i  rozhovor s Evou 
Názlerovou na sportovní straně. Dočtete se o je-
jích zkušenostech ze Španělska, kde se vedle studia 
dlouhodobě věnuje i amatérskému sportu. Pro nás 
to může být inspirující.

Jednou z věcí, na jejímž zlepšení pracujeme, je 
dostupnost (slyšitelnost) městského rozhlasu. Na 
výzvu z minulého čísla zareagovala řada z Vás. 
Děkujeme. Žádnou z  připomínek neopomineme 
a opravy či doplnění systému budou v nejbližší 
době následovat.

Příjemné májové dny Vám přeje
Karel Popel, starosta města

Kolaudace východního ambitu proběhne v květnu
Mariánská Týnice u Kralovic (dnes národní kulturní památka) patří k nejvýznamnějším barokním areálům 

a někdejším poutním místům v západních Čechách. Kostel Zvěstování Panně Marii se dvěma ambity a proboštstvím 
je středoevropsky významnou ukázkou barokní sakrální architektury první poloviny 18. století. 

Kralovice – Mariánskou Týnici u Kralovic dal 
postavit cisterciácký klášter v Plasích podle 
velmi náročného projektu architekta Jana 
Blažeje Santiniho Aichela (1677–1723). Zá-
kladní kámen ke kostelu položil plaský opat 
Eugen Tyttl roku 1711, proboštství, kostel 
a západní ambit byly stavebně dokončeny 
do zrušení plaského kláštera v roce 1785, 
východní ambit zůstal rozestavěný. Seku-
larizace a  utilitární reformy císaře Josefa 
II. se podepsaly na stavu i perspektivě vel-
kých klášterních celků. Vedly dlouhodobě 
k  jejich devastaci a  pauperizaci reduková-
ním na pouhou majetkovou podstatu bez 
ohledu na jejich uměleckou či památkovou 
hodnotu. Kvalitní architektura, zbavená 
mobiliáře a cenných předmětů, vykrádaná 
jako zdroj stavebního materiálu pro okolí, 
poměrně dlouho vzdorovala zubu času 
i absenci údržby. Ta byla v nepatrné míře 
ještě uskutečňována za doby tzv. Nábožen-
ského fondu, tedy instituce, která dostala 
od rakouského státu nelehký úkol, udržovat 
majetkovou podstatu postátněného církev-
ního majetku a dbát na to, aby jeho hodnota 
neklesala. Mariánská Týnice spolu s majet-
kem plaského kláštera byla spravována Ná-

boženským fondem do roku 1826, kdy jej 
v dražbě koupil výhodně rakouský politik 
Václav Klement Lothar Metternich, podobně 
jako například kladrubský klášter získal rod 
Windischgraetzů. Pro Mariánskou Týnici se 
již za Náboženského fondu hledalo využití, 
měl zde být cukrovar či továrna na prýmky. 
Neúspěšné podnikatelské záměry vzápětí 
zkrachovaly a  Týnice byla opět chudší 
o své další vybavení, využité jako stavební 
materiál. Metternich zamýšlel z kostela dát 
udělat obilní sýpku či pohřební rodinnou 
kapli, která nakonec našla místo v Plasích, 
a tak pouze budova proboštství sloužila jako 
deputátní byty zaměstnanců velkostatku 
a  ambit jako skladiště hospodářských po-
třeb. Chátrání stavby postupovalo kvůli za-
nedbané údržbě i bezohlednému rabování. 
Již v první monografii sepsané kralovickým 
kaplanem Karlem Appelem v roce 1886 je 
popisován stav Mariánské Týnice jako velmi 
žalostný: „A tak tu stojí nyní ta velebná sva-
tyně, perla to stavitelského umění, bývalý to 
cíl tužeb a snah tisíců poutníků, drahocenný 
to poklad pro celou vůkolní krajinu – nyní 
jako skutečná zřícenina! Okna vytlučena, 
krov křížových ramen roztrhán a bez krytby, 

kopule oškubána a báňky své zbavena, věže 
bez křížů, hodin a zvonů, zdivo již zvlhlé 
a  rozpadávající se. Všude, kde omítka od-
padla, prozrazuje se důkladnost původní 
práce, kde velké kameny dolů na klenutí 
shozeny s  takové výše, klenutí se nejen 
neprolomilo, nýbrž mnohá léta tu tíži na 
sobě neslo ... ještě dlouho bude státi zříce-
nina tato, nežli zhoubným živlům za oběť 
padne...“ Za své první novodobé zaměření 
vděčí Týnice kralovickému rodákovi Albertu 
Vojtěchu Velflíkovi (1856–1920), které bylo 
vystaveno na zemské výstavě v Praze 1892. 
(Albert V. Velflík je neprávem v Kralovicích 
zapomenutý významný rodák, pozdější rek-
tor Českého vysokého učení technického 
a  specializovaný inženýr ocelových most-
ních konstrukcí). Jeho půdorysu i pohledů 
Mariánské Týnice bylo mnohokrát využito 
na propagační materiály později činných 
spolků, zaměřených na záchranu Marián-
ské Týnice. 

Na začátku 20. století byla Mariánská 
Týnice na pokraji zkázy, protože v majetku 
Metternichů trvale chátrala, až se v  roce 
1920 zřítila kupole kostela a klenby kaplí 
západního ambitu. Během první republiky 
se zaměřily na její záchranu amatérské regio-
nální spolky s nadšením, avšak s omezenými 
prostředky. Po vzniku muzea byla pozornost 
věnována převážně budově proboštství. Od 
roku 1989 byla zahájena celková památková 
rehabilitace areálu. Hlavní stavební práce 
proběhly v letech 1993 až 2021, kdy byla 
realizována památková obnova financo-
vaná z evropských, státních i regionálních 
prostředků. 

Mariánská Týnice prošla během jednoho 
století téměř zázračnou proměnou, již zavr-
šila v letech 2017–2021 dostavba východ-
ního ambitu podle původního projektu. Jako 
národní kulturní památka je Mariánská Tý-
nice dnes ve vlastnictví Plzeňského kraje 
a ve správě a užívání Muzea a galerie sever-
ního Plzeňska. 

Sto letům obnovy Mariánské Týnice od 
roku 1920 do roku 2020 je věnována expo-
zice v novém východním ambitu, představu-
jící práci generací, která vedla k úplné reha-
bilitaci jedinečné památky západních Čech. 

pokračování na následující straně

Mariánská Týnice před sejmutím věží. Foto: archiv muzea.

Krátké zprávy 
OČKOVÁNÍ PROTI COVID-19: Pro ty z Vás, 
kteří nemáte možnost se k očkování proti ko-
ronaviru zaregistrovat sami a nemůže Vám 
pomoci ani rodina nebo někdo blízký či 
máte-li technické bariéry, připravilo město 
Kralovice telefonickou pomoc: ve všední den 
od 9.00 do 12.00 hodin můžete volat na čísla 
373 341 159 nebo 724 179 887 (T. I. C. Kra-
lovice) a požádat operátorky o radu. 
KOMPOSTÉRY pro občany města Kralovice: 
Občané, kteří mají zájem o přidělení kompos-
téru na domácí bioodpad, se mohou přihlásit 
na sekretariátu radnice, tel. č. 373 300 261. 
Kompostéry budou vydávány každou středu 
od 14.00 do 16.00 hodin. Žádosti o kompos-
tér budou přijímány do vyčerpání celkového 
počtu kompostérů.
MUZEUM A  GALERIE SEVERNÍHO 
PLZEŇSKA v  Mariánské Týnici v  době 
uzavření vydalo nové číslo Vlastivědného 
sborníku 1/2021, čtvrtletníku regionálních 

dějin severního Plzeňska. V úvodu sborníku 
je vzpomínka na dvě důležité osobnosti – ze 
světa archeologie a archivnictví a dále z re-
gionální historie (medailon o fotografujícím 
učiteli Václavu Došlém). Dva texty ve čtvrt-
letníku pojednávají též o  sportu. První je 
pohledem do historie fotbalu v Mladoticích, 
druhý o talentovaném hokejistovi Vilému 
Václavovi z Horní Břízy, jenž koncem 50. let 
zazářil i v dresu národní reprezentace. Pří-
spěvek „Tři dopisy kralovického učitele Jana 
Dyka“ toto číslo sborníku uzavírá. Cena za 
sborník zůstává stejná, tedy pouhých 10 Kč. 
Jednotlivá čísla sborníku včetně starších 
výtisků lze zakoupit v pokladně muzea (po 
znovuotevření instituce), či Vám ho zašleme 
(10,– Kč + poštovné). Další možností je za-
koupení v prodejně Tabák/Papírnictví – nám. 
Osvobození 482, Kralovice. Více informací: 
373 396 410.

Aktuální stavební 
dění ve městě 

Kralovice – Tři největší investiční akce ve 
městě stále probíhají: pracuje se v  Nové 
ulici, stavební firma finišuje v  mateřské 
škole, a i v malém sále Lidového domu se re-
konstrukce chýlí ke konci. Již v březnu byla 
zahájena rekultivace skládky.

Dotační tituly: město obdrželo dotaci na 
provedení první části revitalizace území 
Mírová – Alšova (6 mil. Kč) a připravuje se 
výběrové řízení na realizátora akce. Aktu-
álně se pracuje na podání žádosti o dotaci 
na dokončení III. etapy úpravy kostela sv. 
Petra a Pavla a probíhá geometrické vyty-
čení pozemků pro budoucí cyklostezku Kra-
lovice – Kožlany. (měú)

Zima se dlouho nemohla se svojí nadvládou rozloučit ani v dubnu, sněžilo ještě v půlce měsíce. 
A v sobotu 6. dubna bylo možné na kašně na náměstí Osvobození obdivovat rampouchy (viz foto K. 

Popela). Je to jev poměrně nezvyklý – neboť v zimních měsících je běžně kašna mimo provoz. 
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Pokračování z předchozí strany
Jednotlivci, spolky, instituce, katolická cír-

kev a orgány památkové péče i státní správy 
a  samosprávy spojeni ušlechtilým cílem 

zde prokázali příkladnou angažovanost na 
organizaci obnovy, jíž se účastnili přední ar-
chitekti, projektanti, historici umění, restau-
rátoři, umělci a řada odborných řemeslných 
profesí. Výstava je pouze skromným připo-
menutím a hlubokým poděkováním za práci 
všech, kteří přispěli k druhému životu Ma-
riánské Týnice. Její výsledek zůstává trvalou 
památkou a vzorem pro generace budoucí. 

V  dalších článcích vám přineseme po-
drobnější zamyšlení nad osudy Mariánské 
Týnice i jednotlivců, kteří se angažovali na 
její záchraně. Stoletý proces odráží mimo 
jiné také proměny názorů památkové péče, 
které pomáhaly, ale i brzdily postup obnovy 
do nynější krásy. Na návštěvníky se Mari-

ánská Týnice netrpělivě těší a muzeum i pa-
mátka budou přístupny, jakmile to současná 
situace dovolí. Kolaudace nové části – vý-
chodního ambitu – proběhne během května, 

v současné době pokračují finální stavební 
a  terénní úpravy a  dokončuje se výmalba 
kaple Nanebevzetí Panny Marie. Průběh 
projektu dostavby východního ambitu je 
možné shlédnout na webových stránkách 
muzea, kde je odkaz k časosběrnému doku-
mentu režisérky Majky Šandové. První ná-
vštěvníci by mohli podle našich prognóz ob-
divovat východní ambit od soboty 5. června 
2021. 

Po tomto stručném úvodu bychom vám, 
čtenářům regionálních novin, v dalších dí-
lech našeho památkového seriálu rádi před-
stavili podrobněji jednotlivé etapy z dějin 
této pro Kralovice tak významné památky. 

Irena Bukačová, 
ředitelka Muzea a galerie severního Plzeňska

Rada města se sešla na 
svém šestém zasedání 
v roce 2021 ve středu 
24. března:
Rada města schválila: Informace o  obča-
nech města pro policejní a justiční orgány 
 Účetní závěrku příspěvkových organizací 
zřizovaných městem: Základní školy Kralo-
vice a schvaluje převedení hospodářského 
výsledku ve výši 48.950,40 Kč do rezerv-
ního fondu, Základní školy praktické Kralo-
vice a schvaluje převedení hospodářského 
výsledku ve výši 22.091,42 Kč do rezerv-
ního fondu a ve výši 15.000 Kč do fondu 
odměn, Základní umělecké školy Kralovice 
a  schvaluje převedení hospodářského vý-
sledku ve výši 47.969,59 Kč do rezervního 
fondu a ve výši 30.000 Kč do fondu odměn, 
Mateřské školy Kralovice a  schvaluje pře-
vedení hospodářského výsledku ve výši 
222.134,35 Kč do rezervního fondu a schva-
luje převod 300.000 Kč z rezervního fondu 
do fondu investičního, Domu dětí a mládeže 
Kralovice a schvaluje převedení hospodář-
ského výsledku ve výši 17.692,37 Kč do re-

zervního fondu a ve výši 5.000 Kč do fondu 
odměn, Městského kulturního střediska 
Kralovice a schvaluje převést výsledek hos-
podaření ve výši 64.560,57 Kč na účet „vý-
sledek hospodaření předchozího účetního 
období – nerozdělený zisk 2020“, Městské 
bytové správy Kralovice a schvaluje převést 
výsledek hospodaření ve výši 21.221,05 Kč 
na účet „výsledek hospodaření předchozího 
účetního období – nerozdělený zisk 2020“  
Smlouvu č. 06032021 o poskytnutí účelové 
dotace z rozpočtu Plzeňského kraje podle § 
10a zák. č. 250/2000 Sb., ve znění pozdějších 
předpisů, ve výši 318.471 Kč na odborné 
knihovnické činnosti Městské knihovny 
Kralovice  Smlouvu o dodávce vody a od-
vádění odpadních vod č. 500021524 uza-
víranou s Vodárnou Plzeň a.s.  Smlouvu 
o zřízení věcného břemene – služebnosti č. 
IE-12-0007391/VB/1 uzavíranou se společ-
ností ČEZ Distribuce a.s. na uložení distri-
buční soustavy nízkého napětí do pozemků 
města v Nové ulici  Dodatek č. 2 ke smlouvě 
uzavřené s  firmou Král PM Centrum s.r.o. 
na akci „Stavba chodníku ke Sportkempu 
v Kralovicích“. Dodatek prodlužuje termín 
dokončení do 31. 12. 2021  Dohodu o po-

skytnutí slevy uzavíranou se společností O2 
Czech Republic a.s. Předmětem dohody jsou 
služby elektronických komunikací  Žádost 
Mgr. Libuše Linhartové o prominutí nájem-
ného z pronajatých prostor v č.p. 404 v Ma-
nětínské ulici (provozování solné jeskyně). 
Nájemné je prominuto od 1.1.2021 do 
31.3.2021  Žádost MgA. Heleny Jahodové 
o  zábor veřejného prostranství v  křížení 
Masarykova náměstí a náměstí Osvobození 
z důvodu restaurování pomníku Svobody  
Žádost paní Pavlíny Bičovské o zábor veřej-
ného prostranství za účelem rekonstrukce 
venkovních omítek rodinného domu č.p. 
385 v Dělnické ulici. Zábor veřejného pro-
stranství je povolen v  termínu od 22. 3. 
2021 do 28. 4. 2021  Žádost firmy Král 
PM Centrum s.r.o. o zábor části pozemku p.č. 
106/1 v k.ú. Kralovice u Rakovníka z důvodu 
rekonstrukce venkovních omítek bytového 
domu Na Výsluní č.p. 680 a 681. Zábor ve-
řejného prostranství je povolen v termínu 
od 25. 3. 2021 do 30. 6. 2021  Žádost pana 
Zdeňka Bocka o povolení vstupu do vozovky 
v Týnecké ulici (pozemek p.č. 4341/1 v k.ú. 
Kralovice u Rakovníka) z důvodu napojení 
novostavby rodinného domu na kanalizaci 
 Provedení víceprací firmou JIPS – stavební 
firma s.r.o. na akci „Rekonstrukce malého 
sálu Lidového domu“ za celkovou cenu 
126.759 Kč včetně DPH a uzavření přísluš-
ného dodatku ke smlouvě o dílo  Provedení 
víceprací firmou Roadfin stavby s.r.o. na akci 

„Rekonstrukce Nové ulice – Kralovice“ za cel-
kovou cenu 345.721 Kč včetně DPH a uza-
vření příslušného dodatku ke smlouvě o dílo 
 Proplacení nákladů (stravné a cestovné) 
týmu očkovacího centra proti koronaviru 
v Kralovicích.
Rada města jmenovala: Vedoucího Od-
boru výstavby Městského úřadu Kralovice, 
RNDr. Jiřího Tišera, jako odpadového hos-
podáře města Kralovice.
Rada města vzala na vědomí: Zprávu o čin-
nosti Městské knihovny v Kralovicích za rok 
2020.
Rada města neschválila: Nabídku Správy 
železnic s.o. na odprodej části pozemku p.č. 
4934/4 v k.ú. Kralovice u Rakovníka.
Rada města uložila: Tajemníkovi města Kra-
lovice, Mgr. Pavlu Vránovi, vyřídit výše uve-
dené body projednávané na tomto zasedání 
rady města, termín do 31. března, kontrola 
v radě města.

Rada města se sešla 
ve středu 6. dubna na 
svém sedmém zasedání 
v roce 2021:
Rada města schválila: Informace o  obča-
nech města pro policejní a justiční orgány 
 Smlouvu o  budoucí smlouvě o  zřízení 
služebnosti uzavíranou s  firmou CETIN 
a.s. na uložení podzemního komunikač-
ního vedení do pozemků města p.č. 6051, 
p.č. 6061/1, p.č. 6062, p.č. 5779/11 a p.č. 
5779/12, vše v k.ú. Kralovice u Rakovníka 
 Smlouvu o připojení odběrného elektric-
kého zařízení k distribuční soustavě nízkého 
napětí č. 21-NN-1009816570 uzavíranou 
se společností ČEZ Distribuce a.s. na při-
pojení odběrného místa v Zahradní ulici  
Dodatek č. 1 ke smlouvě o dílo č. 1059/2017 
na poskytování technické podpory geogra-
fického informačního systému MISYS uza-
vřené s  firmou GEPRO s.r.o. Dodatek na-
vyšuje poplatek za poskytování technické 
podpory v souvislosti s pořízením pasportu 
veřejného osvětlení města  Dodatek č. 6 
k licenční smlouvě č. 241/2007 na převod 
práv k užívání počítačového programového 
vybavení a  dat uzavřené s  firmou GEPRO 
s.r.o. Dodatek je uzavírán v souvislosti s po-
řízením pasportu veřejného osvětlení města 
 Podání žádosti o podporu z dotačního pro-
gramu Plzeňského kraje „Podpora jednotek 
sborů dobrovolných hasičů obcí Plzeňského 
kraje v roce 2021“ na vybavení a opravy ne-
investiční povahy SDH Kralovice  Z  dů-
vodu havárie nákup míchadla 4430.010 od 
firmy LK Pumpservice – Services s.r.o. pro 
Čistírnu odpadních vod Kralovice za cenu 
513.873,21  Kč včetně DPH  Z  důvodu 
havarijního stavu výměnu agregátu a hyd-
raulického rozvaděče výtahu v  č.p. 493 
v Manětínské ulici firmou ELEX Plzeň za 
cenu 134.800 Kč bez DPH a uzavření pří-
slušné smlouvy o dílo  Uzavření dohody 
o provedení práce s paní Terezou Kubrtovou 
na správu turistické základny „Na Oblátku“ 
v k.ú. Strážiště u Mladotic.
Rada města uložila: Tajemníkovi města Kra-
lovice, Mgr. Pavlu Vránovi, vyřídit výše uve-
dené body projednávané na tomto zasedání 
rady města, termín do 16. dubna, kontrola 
v radě města.

Stav na počátku 20. století

Kostel Zvěstování P. Marie, po zřícení kopule r. 1920

Ambit, hospodářsky využívaný r. 1920
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Hospodářský spolek pro okresy kralovický a manětínský – pokračování
Kralovice – Činnost Hospodářského spolku 
pro okresy kralovický a manětínský se, ale-
spoň jak je z  Knihy jednacích protokolů 
zřejmé, soustředila na konkrétní pomoc 
při chovu dobytka i pěstování rostlin. Jed-
ním z témat jednání v devadesátých letech 
19. století bylo zakoupení plemenných býků 
a kančíků a diskutovalo se např. o tom, zda 
je přímo zakoupit nebo je jen zapůjčit a jaké 
plemeno vybrat. 

Jinou problematikou byly zemědělské 
stroje. V  prosinci 1890 čteme: „Pan farář 
Bína navrhuje, aby zakoupen byl secí stroj. 
Pan Václav Slach podotýká, že stroj takový 
lehce se porouchá a  jestliže by jako pod-
mínka zapůjčování jeho bylo stanoveno, že 
kdo jej porouchá, bude povinen jej dáti opra-
viti, budou se hospodáři báti si jej vypůjčo-
vati. Pan místopředseda žádá, aby, nebude-li 
zakoupen stroj secí, zakoupen byl válec na 
hroudy tzv. ježek. Pan farář Bína bere svůj 
návrh zpět.“ Secí stroj byl nakonec nakoupen 
až v roce 1903 u firmy Wichterle.

Dalším tématem spolkových schůzí bylo 
vzdělávání, které bylo naplňováno hlavně 
přednáškami konanými v  rámci valných 
hromad. Přednášeli jak odborníci, např. uči-
tel z Hospodářské školy v Rakovníku nebo 
vlastní členové spolku. V lednu 1892 spolek 
uspořádal přednášky zemědělského učitele 
Josefa Dunka, a  to v  Kralovicích, Hodyni, 
Břízsku a  Oboře, s  následující tématikou: 

„O  Lukařství a  rostlinách picních“, „O  stří-
dání plodin polních“, „O pěstování plodin 
picních nahrazujících píci luční“.

Ve stejném roce pro odborné vzdělání na-
vrhl učitel Bretšnajdr pořádání štěpařského 
kurzu a do odborné činnosti spolku spadá 
i zřízení včelařského odboru.

V  roce 1890 jednatel spolku navrhuje: 
„aby byl položen základ k řádné knihovně“. 
Nejprve probíhala diskuse o vhodných novi-
nových titulech pro hospodáře, které by měl 
spolek odebírat, ale vedle nich byla vytvá-
řena i knihovna zábavná. Malý přehled nám 
např. poskytuje účet za knihařské práce od 
kralovické firmy Lego, kde jsou mj. vyjmeno-
vány: Pražské hospodářské noviny, Plzeňské 
hospodářské noviny, Hospodářský list, Listy 
župní jednoty. A následují různé knihy, dnes 
již v  podstatě zapomenuté,  které bychom 
v současných knihovnách těžko hledali: Pod-
zimní láska, Bigarreau (francouzský román, 
napsal André Theuriet); Ze starodávného 
života (napsal Zikmund Winter); Z lesních 
stínů (povídky, napsal Jan Seidl); Na Ararat 
(cestopis, napsal Danylo Lukič Mordovec). 
Ovšem po jistém úpadku činnosti spolku 
na přelomu 19. a 20. století byla omezena 
i  vydání na knihovnu a  v  roce 1904 bylo 
odsouhlaseno jen odebírání Hospodáře čes-
koslovanského a Plzeňských hospodářských 
novin a ostatní předplatné bylo zrušeno.

Není bez zajímavosti, že v  roce 1891 
byla z iniciativy místního Hospodářského 
spolku v Kozojedech diskutována regulace 
Kralovického potoka a následně pořádány 
přednášky týkajícího se tématu vodních 
regulací obecně. A spolek se rovněž zabýval 
záležitostmi, které s jeho činností souvisely 
vskutku vzdáleně. K nim patří např. sepsání 
petice za zestátnění západní dráhy.

Na přelomu 19. a  20. století se činnost 
spolku pozastavila. Kniha protokolů v  le-
tech 1898–1902 neobsahuje žádné záznamy 
a pravděpodobně se žádné valné hromady 

nebo jiná jednání nekonala. Teprve v roce 
1902 čteme, že byl jakýsi obecný nezájem 
o spolkovou činnost. Ovšem další a zřejmě 
skutečný důvod nečinnosti spolku je zašif-
rován v návrhu jednatele z roku 1903, který 
vyzývá k obnovení činnosti a k zapomenutí 
rozepří.

V roce 1903 byl předsedou znovu zvolen 
pan František Slach, starosta města Kralo-
vic (poprvé v roce 1893) a do výboru dále: 
Vojtěch Prusík z Výrova – okresní starosta, 
Václav Pícl – rolník ze Dřevce, Josef Štipák – 
rolník v Černíkovicích, Josef Zetek – rolník 
v Hedčanech, Josef Havlík – rolník a starosta 
v Hodyni, Josef Koutský – rolník v Břízsku, 
Jan Bulín – rolník v  Hradecku, František 
Cédl – učitel v Kralovicích, Jan Dyk – učitel 
v Kralovicích, Bohuslav Tauš – majitel hos-
podářství v Kralovicích, Jan Kopa – majitel 
hospodářství v  Kralovicích a  JUC Jaromír 
Knedlhans – tajemník okresní. Je zřejmé, 
že oproti sestavě výboru z roku 1890 došlo 
k výrazným změnám. Pouze František Slach, 
Jaromír Knedlhans a Josef Koutský byli členy 
obou výborů, ale zajímavé je srovnání za-
městnání členstva, u něhož došlo k výraz-
nému posunu ve prospěch hospodářů a ma-
jitelů usedlostí, a pak oproti roku 1890 ubyli 
členové z plaského velkostatku.

Členové výboru byli opět převážně z Kra-
lovic nebo jejich nejbližšího okolí a stejně 
jako v roce 1890 zde nebyli zástupci z Ma-
nětínska, ač spolek ve svém názvu tuto část 
okresu rovněž proklamoval. Ovšem již ve 
zmíněném roce 1890 byl podán návrh, aby 
se spolek orientoval jen na kralovický okres, 
protože z manětínského zde nejsou téměř 
žádní členové. Tehdy šlo o poměrně ojedi-

nělý hlas, ale když byl stejný návrh podán na 
valné hromadě 22. října, 1905 byla situace 
jiná. Bylo uvedeno, že na Manětínsku působí 
samostatné hospodářské spolky, a proto bylo 
navrženo, aby vznikl nový Hospodářsko-po-
litický spolek pro soudní okres kralovický. 
Návrh byl tentokrát schválen a byl ustaven 
přípravný výbor ve složení: František Slach, 
Vojtěch Prusík, František Cédl, Jan Dyk 
a  JUC Jaromír Knedlhans. Ovšem ustavu-
jící valná hromada nového nebo spíše by se 
hodilo říci staronového spolku, se konala až 
8. listopadu 1908 a oproti původnímu ná-
vrhu bylo z názvu vypuštěno slovo politický. 

Ve stejné době ale vznikají další zájmová 
i politická sdružení, např. Okresní sdružení 
chovatelů hospodářského zvířectva v Kralo-
vicích a Manětíně (1911), Okresní agrární 
svaz (1910), Hospodářské družstvo v Kralo-
vicích (1909), či politické organizace České 
strany agrární založené v  Čechách v  roce 
1899 nebo místní sdružení malorolníků 
a  domkářů. Mezi těmito novými organi-
zacemi tak další činnost Hospodářského 
spolku vyzněla do ztracena. Jiří Fák

Výtvarníci se utkali on-line
Kralovice – Základní umělecká škola Kralo-
vice uspořádala v  koronavirové době vý-
tvarnou on-line soutěž pro děti docházející 
na výtvarný obor v základních uměleckých 
školách. 

Akce se velmi zdařila, do soutěže přišlo 
celkem 683 obrázků od dětí z 32 škol celé 
republiky. „Byly vypsány čtyři věkové kate-
gorie. Soutěž hodnotilo sedm porotců, kteří 
přidělili každému obrázku body od 1 do 
25. O  pořadí rozhodoval bodový průměr,“ 
uvedla na FB profilu soutěže její koordiná-
torka Alice Pokorná. „Výhercům moc gratu-
lujeme a všem zúčastněným děkujeme, sešlo 
se velké množství povedených prací,“ dodala.

Soutěžící si mohli vybrat z  témat por-
trét, krajina a zátiší. Vedle žáků pořadatel-
ské školy se zúčastnili zástupci např. z Plas, 
Plzně, Kašper. Hor, Klatov, M. Lázní, Rakov-
níka, Berouna, Kdyně, ale i z Poličky, Lovosic, 
Semil, Bystřice pod Hostýnem či Ostravy.

Výsledy – ktg. I (8 let a méně, 134 úč.): 1. N. 
Hejnová (ZUŠ Jagellonská Plzeň) 22.17 b., … 
5. E. Pokorný 21.33, 9. P. Vodičková (oba 
ZUŠ Kralovice) 20.83. Ktg. II (9–11 let, 230): 
1. J. Šlechta (ZUŠ Horažďovice) 23.17 b.,… 
10. K. Herejtová (ZUŠ Kral.) 20.17. Ktg. III 
(12–14 let, 213): 1. A. Štruncová (ZUŠ Trnka 
Plzeň) 23.33 b.Ktg. IV (15 – 17 let, 106): 1. 
H. Horková (ZUŠ Trnka) 23.33 b  (kpo)

Nová služba knihovny
Kralovice – Od soboty 10.  dubna mohou 
čtenáři kralovické knihovny využívat Bib-
lioschránku® na vracení knih, která je umís-
těna před budovou knihovny v  Markově 
ulici. Jedná se o  rozšíření dosud poskyto-
vaných služeb, které vychází vstříc všem 
těm, kteří nemohou navštívit knihovnu ve 
výpůjčních hodinách. Pokud je knihovna 
otevřená, prosíme čtenáře, aby své výpůjčky 
vracely přímo v prostoru knihovny.

Do speciálně upraveného boxu, který je 
přístupný dvacet čtyři hodin denně, sedm 
dní v týdnu, lze odevzdávat pouze knihy, ni-
koliv časopisy nebo cédéčka. Takto vrácené 
knihy budou čtenářům odečteny v následu-
jícím pracovním dnu.

Velké poděkování patří firmě Kovovýroba 
Žídek z Opavy, která Biblioschránku® vyro-

bila a nainstalovala. Vzhledem ke svažitému 
terénu to byl trochu oříšek, ale pan Michal 
Žídek si s tím velmi dobře poradil.

Pevně doufáme, že tato nová služba bude 
pro naše čtenáře přínosná.  (mp)

I v dnešní složité době se na 
Základní škole v Kralovicích soutěží
Kralovice – V měsíci dubnu proběhla na Zá-
kladní škole v Kralovicích výtvarná soutěž 
na téma ,,Velikonoční kraslice“. Účast byla 
překvapivá. Vzhledem k  tomu, že škola 
byla z  důvodu pandemie uzavřena, přiná-
šely děti své práce jednotlivě, a  to do vy-
hrazeného prostoru. Celkem se zúčastnilo 
163 žáků, přičemž někteří nezůstali u  jed-
noho výrobku.

Vybrat z tohoto počtu prací ty nejlepší bylo 
opravdu velice náročné. Hodnotila se kreati-
vita a originálnost kraslice. Z každé třídy byli 
vyhodnoceni tři nejlepší a ti dostali sladkou 
odměnu.

Celkovou vítězkou této soutěže se stala Be-
áta Mravcová ze třídy IX. A, která překvapila 

pštrosím vejcem s originálně vybroušeným 
dekorem (viz foto I. Štěpánské).

Výhercům gratulujeme a všem zúčastně-
ným mnohokrát děkujeme. Veškeré kraslice 
jsou vystaveny ve vestibulu školy, kde si je 
děti mohou prohlédnout. (lv)

Oddělení rehabilitace hledá fyzioterapeuta(ku): 
Rehabilitace v Kralovicích přijme fyzioterapeuta/-tku do pracovního poměru. Nutné 

odborné vzdělání v oboru fyzioterapeut. Zájemci se mohou ozvat na tel. číslo 373 301 292.

Poradce Modré pyramidy a Komerční banky a. s.: 
V kanceláři I. patra domu č. p. 1 na Masarykově náměstí působí poradce 
KB, a. s. a KB Modrá pyramida Stanislava Šubrtová. Konzultace je možné 
domluvit na tel. č. 733 315 038, nebo mailem subrtova.stana@seznam.cz.

Secí stroj Wichterlův, Hospodářský 
naučný slovník II z r. 1909

Válec polní ježkový, Hospodářský 
naučný slovník II z r. 1909

Slach František ml.
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SPORT 
Připravuje Karel Popel

KRÁTCE:

SPORTOVEC KRALOVIC: Předání cen nejlep-
ším jednotlivcům a zástupcům vítězného ko-
lektivu ve 30. ročníku ankety odborníků se 
uskutečnilo ve „ztenčené“ podobě ve čtvrtek 
29. dubna odpoledne v zasedací místnosti 
MěÚ Kralovice (Markova tř. 2). Ostatním 
umístěním na 2.–5. pozici v jednotlivých ka-
tegoriích byly ceny předány prostřednictvím 
svých trenérů a vedoucích.

Výsledky 30. ročníku ankety za rok 2020 – 
hlavní ktg.: 1. M. Zeman (tur. závod) 53 b., E. 
Názlerová (taekwon-do) 30, 3. K. Buňková 
(basketbal) 24, 4. J. Marek (LH) 14, 5. Ma-
gda Hanáková (OB) 14; kolektivy: 1. basket-
bal – žákyně U15 27 b., 2. turistický závod – 
štafeta žáků 26, 3. stolní tenis – muži A 21, 
4. fotbal – muži A 19, 5. nohejbal – žáci Hra-
decka 13; trenéři a cvičitelé: 1. O. Šubrt (fotbal) 
26 b., 2. J. Kaše (taekwon-do) 24, 3. J. Buňka 
(basketbal) 23, 4. Marta Hanáková (OB) 22, 
5. Z. Sládek (volejbal) 21; dorost a junioři: 1. 
D. Hach (taekwon-do) 45 b., 2. V. Kůsa (tur. 
závod) 40, 3. J. Habl (ST) 32, 4. E. Fišerová 
(OB) 24, 5. L. Sládek (fotbal, volejbal) 20; 
žactvo: 1. A. Gelnerová (OB) 34 b., 2. A. Bě-
láčová (basketbal) 29, 3. D. Sládek (fotbal, 
volejbal) 24, 4. M. Škrle (fotbal, OB) 24, 5. 
O. Knop (tur. závod) 21.

Vzhledem ke koronavirovým omezením 
nebyla vyhodnocena kategorie Nejlepší 
sportovec/kyně ZŠ ani se nepředávala Cena 
J. Staňkové za přínos pro kralovický sport.

VÝSLEDKY:

ŠACHY: krajský přebor mládeže v  on-line 
šachu, celkově po 6 turnajích (pět nejl. vý-
sledků) – ktg. H16 (17 úč.), 1. Langmajer 
(ŠK 64 Plzeň) 26.5 b.,… 12. M. Popel 13.5; 
ktg. H10 (23 úč.), 1. Křivka (Plzeň-Letná) 
25.5 b.,… 11. D. Popel 14. 

POZVÁNKA: 

PETANQUE – SO 15. 5.: první turnaj dlou-
hodobé soutěže dvojic (sokolovna, 14.00).

BOHOSLUŽBY – 
EVANGELICKÝ KOSTEL:

NE 2. 5.: 5. neděle velikonoční – Cantate 
(9.00; bohoslužba Českobratrské 
církve evangelické s vysluhováním 
sv. Večeře Páně, farář Karel Šimr)

NE 9. 5.: 6. neděle velikonoční – 
Rogate (14.00; bohoslužba Církve 
československé husitské, farář Jiří Chytil)

NE 16. 5.: 7. neděle velikonoční – Exaudi 
(9.00; bohoslužba Českobratrské církve 
evangelické, laický kazatel Jan Krejčí)

NE 23. 5.: Neděle svatodušní (14.00; 
bohoslužba Církve československé 
husitské, farář Jiří Chytil)

Neváhejte se také v případě zájmu či 
potřeby obrátit na duchovní správce.

Administrátorem (zastupujícím farářem) 
sboru Českobratrské církve evangelické 
je Mgr. Karel Šimr Ph.D. (t.č. 739 244 774, 
email: karel.simr@evangnet.cz). Farářem 
náboženské obce Církve československé 
husitské je Mgr. Jiří Chytil (t.č. 605 
708 301, e-mail: chytil.jiri@volny.cz).

Bojové sporty bolí, s tím musím počítat
Úspěšná teakwondistka Eva Názlerová od září žije, studuje a sportuje ve Španělsku. I v covidové době trénuje šestkrát týdně 

Toledo – Taekwondistka Eva Názle-
rová (20) získala jako členka kralo-
vického I. T. F. Panter řadu úspěchů, 
včetně medailí ze světových a  ev-
ropských kolbišť. Po absolvování 
plaského gymnázia přešla na Zá-
padočeskou univerzitu v Plzni, 
obor tělesná výchova a  sport. 
A minulý rok se přihlásila do 
programu Erasmus umož-
ňující studium v  zahra-
ničí. „Byla mi doporučena 
španělská Universidad 
de Castilla-La Mancha 
(UCLM) v Toledu a na 
konci září jsem se vy-
dala na cestu,“ sdělila 
v  mailové korespondenci. 

„Tato univerzita nabízí stejný 
program, studuji tedy Facultad 
de Ciencias del Deporte. Před-
měty jsou téměř totožné, nyní 
v letním semestru je to plavání, 
fotbal, gymnastika, atletika, judo, 
bicicleta (výlety a práce s kolem), 
a pak teorie se zaměřením na 
trénink a  zdravý životní styl. 
Musím také plnit on-line po-
vinnosti do plzeňské školy,“ dodala.

Probíhá studium ve španělštině nebo angličtině? 
„Počítala jsem s angličtinou, jak mi bylo 

v Plzni řečeno. Ale vyučuje se ve španělštině, 
ze začátku jsem tedy ve všech předmětech 
doslova plavala. Nyní již dokážu porozumět 
a víceméně se i domluvit. Přestože anglicky 
mluvím plynule, ve škole mi to moc nepo-
máhá, učitelé rozumí zřídka a spolužáci jen 
někteří. Máme tu ale skupinu studentů z Itá-
lie, Mexika, Francie, Kazachstánu, Anglie, 
Ekvádoru, Rumunska… Setkáváme se téměř 
denně, podnikáme společné akce, výlety, 
posezení v barech nebo menší „house party“ 
a komunikujeme anglicky a španělsky.“

I ve Španělsku se jistě řeší koronavirus. 
„Samozřejmě zde platí omezení a  pravi-

dla. Roušky jsou povinné všude a vlastně 
ji sundám jen doma, venku pouze při jídle 
a ve škole při plavání. Klasické obchody jsou 
otevřené, bary a restaurace také, u stolů se 
může sedět po šesti a zavírají ve 23 hodin. 
Zákaz vycházení je od půlnoci.“

A jak je to se sportem? 
„Věděla jsem, že se chci nadále věnovat ta-

ekwondu, případně kickboxu, na který jsem 
necelý rok dojížděla už do plzeňské Naramy. 
Dala jsem na doporučení a přihlásila se do 
Gimnasio Limite. Tahle tělocvična se stala 
doslova mým druhým domovem. Dvakrát 
týdně chodím na taekwon-do, přestože zde 
cvičí pouze olympijskou variantu WTF. 
Rozdíly jsou poměrně velké, jedná se téměř 
jen o práci s kopy a styl boje je také odlišný. 
Takže mi to tolik nevyhovuje. Přidala jsme 
ale kickbox a pak i samotný box. Chodím do 
posilovny a každý den běhat alespoň na půl 
hodinky. Testy na covid dělat nemusíme, je 
pouze omezen počet lidí na tréninku a po 
cvičení je celá tělocvična a tatami vytřeno 
a vydezinfikováno.“

Je možné skloubit studium a sport? 
„Rozvrh ve škole mi umožňuje chodit 

dopoledne nebo odpoledne do posilovny 
a někdy stíhám i dopolední hodiny boxu. 
Tréninky taekwonda jsou od 19.00, kickbox 
a box od 20.00. Ze začátku to byl také ne-
zvyk, v Česku byly tréninky mnohem dříve. 
Můj plán vypadá následovně: pondělí – box, 
posilovna, kickbox, úterý – taekwon-do, box, 

středa – posilovna, kickbox, čtvrtek  – 
posilovna, taekwon-do, box, pátek  – 
posilovna, kickbox, sobota – posilovna, 
neděle – volno.“

Kick-box je hodně tvrdý sport. Proč 
padla volba právě na něj? 

„Zalíbil se mi tvrdší styl boje, ná-
ročnější tréninky a technika, kte-
rou potřebuji zdokonalit. Tréninky 

jsou hodinové, ale často chytám 
druhý dech už při prvních deseti mi-
nutách. Úroveň je zde velmi dobrá 
a všeobecně mi vyhovuje trénovat 
s kluky, chlapy a silnějšími sparin-
gpartnery, protože jen tak se posou-
vám dál. Často jsou tréninky bo-

lestivé a  druhý den 
se probouzím s  po-
hmožděnými stehny 
od lowkicků (kopů), 
na které si stále těžko 
zvykám. Měli jsme 
také menší klubové 
závody, ze kterých 
jsem si odnesla me-
daili. Nyní přidám 
ještě tréninky juda. 

Mám základy z univer-
zity, kde se vyučuje a zís-

kala jsem již zelený pásek.“

Jak zahraniční pobyt hodnotí rodiče?
 „Berou to jako mé nové životní zkušenosti. 

Ve sportu mě vždy podporovali a dobře vím, 
že bez nich bych zdaleka nedosáhla úspě-
chů, které mám. Pouze se jim příliš nelíbilo, 

když jsem začala s kickboxem. Nicméně ví, 
že pro mě je tohle životní koníček, kterého 

se nevzdám a jelikož jsou 
to všechno bojové sporty, 
musí se počítat s tím, že to 
občas trochu bolí…“

A  celkový pohled na pobyt 
a studium ve Španělsku? 

„Podmínek a příležitostí, 
které tady mám, si velmi 
vážím. Tréninky mi dávají 
opravdu hodně, našla jsem 
si spoustu nových kama-
rádů a získané zkušenosti 
jsou pro mě nejcennější. 

Původně jsem tu chtěla studovat jen zimní 
semestr, ale rozhodla jsem se zůstat na celý 
akademický rok. Doma jsem zatím byla 
pouze na Vánoce. Toledo a vše s ním spojené 
mi opravdu přirostlo k srdci. Již nyní vím, že 
loučení bude opravdu smutné.“

Eva Názlerová (* 2000), 
taekwon-do (I. T. F. Panter 
Kralovice): mj. MSJ 2016 1x 
zlato, 1x bronz; MEJ 2017 
2x zlato, 2x stříbro; MEJ 
2018 1x zlato, 2x stříbro; 
vítězka ankety Sportovec 
Kralovic 2017 v hlavní ktg., 
navíc 4x první v dorostu 

a 1x první v žactvu.

S medailí za výsledek v klubovém turnaji. Fotografie k článku: archiv E. Názlerové. 

 Odpočinek ve volném čase - na pozadí španělské Toledo.


